
 
 

 
 
 

از تعداد خوانندگان خبرنامه 
  گذشت ١٠٠٠مرز

طور مستقيم  هکنون بخبرنامه انجمن تا
برای اعضا و دوستداران انجمن مقيم اروپا 

شد و در عين حال در سایت  ارسال می
ما با علاقه و . گرفت مرکزی انجمن قرار می

هيجان زیاد تعداد مراجعه به خبرنامه را در 
ا بر آمار بن. کنيم سایت مرکزی دنبال می

 در عين حال که تعداد مراجعات یک موجود
دهد، این تعداد  روند رشد مداوم را نشان می

ته به موضوعات مطرح شده در بس
. های مختلف خبرنامه متغير است شماره

بيشترین تعداد مراجعه را تا کنون خبرنامه 
رده است که با دست آو ه ب١٧شماره 

يم های ارسالی مستق احتساب تعداد نسحه
 ١٠٠٠به افراد در اروپا این تعداد از مرز 

 این همه باید توجه داشت که .گذشته است
در ضمن این . مراجعات داوطلبانه بوده است

 تنها یک حد پایين را نشان ١٠٠٠رقم 
 چه تعداد از دهد، زیرا مشخص نيست می

  .دنشو  به افراد دیگر رسانده میها خبرنامه
روند مطلوب خوشحالی از این اعلام ما با 

هبود کيفيت خبرنامه مان را برای ب تمام تلاش
های ها و نياز  خواستدر راستای

  .کار خواهيم برد هبمان  خوانندگان
  

  در اين شماره
  ٣ و ١ص........وگو با دکتر فریدون هژبری گفت

  ٢ص.......................رابطه دانشگاه و صنعت
  ٢ص.................بندی علمی ایران در باره رده
  ١ص......................................به یاد سپهر
  ٢کاليفورنيا ص و جنوب های شمال دیدار شاخه
  ۴ص.....................های خبری ایران از رسانه
  ۴ص.....................ات دکتر مجتهدیاز خاطر

  ۶ و ۵ص.......ریز برنامه گردهمایی سراسری

خود مايی در گردههای انجمن  شاخه
  کنند معرفی میرا 

بخش مهمی از برنامه گردهمایی به 
در . های انجمن اختصاص دارد معرفی شاخه

ها ضمن معرفی  این بخش نمایندگان شاخه
های  هایی را که در فعاليت شاخه خود، چالش

کنند و  رو هستند مطرح می ها روبه خود با آن
. دهند پيشنهادهایی برای بهبود کار ارائه می

  :ها عبارتند از ن شاخهای
شاخه غرب کانادا و شمال ، شاخه اروپا

، شاخه کاليفورنيای جنوبیامریکا، غرب 
، انگلند، شاخه نيوشاخه کاليفورنيای شمالی

، شاخه ميشيگان، تاواوشاخه ا، شاخه تورنتو
  .شاخه استراليا

  

  تسليت
  با تأسف بسيار خبر

  که یکی از يمیافت
  ما، نجمنا اعضای
  دادسپهر آقای

  تفرشی، طاهری
   ورودیآموخته دانش
   مهندسیرشته ١٣۴٧

   گذشتهصنایع در ماه
  .درگذشتند

آقای طاهری در گردهمایی تورنتو حضور  
به همراه همسرشان آماده ایشان . داشتند

حرکت به گردهمایی سراسری هایدلبرگ 
تازگی دریافت   ویزای آلمان را نيز بهبودند و
دیمی و باوفا در جای این دوست ق. بودند کرده

ما درگذشت . گردهمایی خالی خواهد بود
ایشان را به همسرشان خانم مهشيد 
یزدانيان، و فرزندانشان کاوه و آرش و همه 
دوستان و بستگانشان صميمانه تسليت 

  .گویيم می

   هژبری فريدوندکتر با وگو گفت

 SUTAرئيس انجمن 
  باره گردهمايی هايدلبرگدر

 
  

پيش از هر چيز از سوی آقای دکتر هژبری 
کميته اجرایی شاخه اروپا از شما و هيئت 

 که به ما کردید  اعتمادیرای انجمن بانيربد
ی سومين گردهمایی و افتخار برگزار

انجمن را به ما دادید سراسری  
  .سپاسگزارم

  

 این سومين تجربه شما در برگزاری .١
. گردهمایی سراسری انجمن است

هایی  یژگی چه و بفرمایيدممکن است
کنون این سومين گردهمایی انجمن تا

  داشته است؟
گردهمایی دانيد نخستين  طور که می همان

 و دومين آن در امریکافورنيای ليانجمن در کا
این بار .  یعنی کانادا بودامریکاکشور همسایه 

انجمن ما موفق شده است تا یک جهش 
بزرگ بکند و گردهمایی خود را در اروپا برگزار 

 بسياری از اعضا و دوستداران انجمن این .کند
جا  تقاضا را داشتند که گردهمایی انجمن تا آن

که ممکن است در مکانی نزدیک به ایران 
جا   بهالبته این یک خواست کاملاً. انجام شود

بود و ما هم تمام تلاشمان را در این جهت 
با تشکيل شاخه اروپا و فعال شدن . کردیم

کشورهای اروپایی یک دوستداران انجمن در 
امکان واقعی برای برگزاری گردهمایی فراهم 

ما در هيئت مدیره انجمن . شد
هایی را که در این مورد رسيده بود  درخواست

بررسی کردیم و به این نتيجه رسيدیم که 
 در اروپا امری ٢٠٠۴برگزاری گردهمایی سال 

. ممکن و مفيد است و آن را تصویب کردیم
 استقبال وسيع دوستداران این تصميم ما با

ویژه دوستداران ما در  هما در همه کشورها و ب
سپس در گردهمایی . ایران مواجه شد

منطقه بریتانيای انجمن در لندن موضوع 
 اروپا مورد بحث قرار انتخاب کشور ميزبان در

کنندگان پس از بررسی عوامل  شرکت. گرفت
عنوان  ه همگی به انتخاب آلمان ب،مختلف

سپس در . ی دادندأميزبان رکشور 
ای آلمان در شهر اسلينگن  گردهمایی منطقه

ث گذاشته  انتخاب شهر ميزبان به بحپرسش
 ميزبانی شهرهای دی از دوستاناتعد. شد

مختلفی چون فرانکفورت، مونيخ، هامبورگ و 
پس از بحث . نددبرلين و هایدلبرگ را مطرح کر

 نجاماسر ،پيرامون نقاط ضعف و قوت هر شهر
برگزیده عنوان شهر ميزبان  هشهر هایدلبرگ ب

  ٣ه در صفحه دنبال                          .شد

   خوش آمديدSUTAبه سومين گردهمايی سراسری 
  به هايدلبرگ خوش آمديد

  
  بيایيد  بيایيد  که  گلزار دميده است

 بيایيد     که     دلدار    رسيده    است  بيایيد    
  بيایيد به یکبار همه جان و جهان را

 است که خوش تيغ کشيده سپارید خورشيد  به

  ٢٠ شماره
  ١٣٨٣امرداد 
  ٢٠٠۴اوت 

  ١صفحه 



 
 

 
 
 

  بحث مرکزی گردهمايی هايدلبرگ
  رابطه دانشگاه و صنعت

د موضوع مرکزی گردهمایی خوانندگان ما مطلع هستن که چنان
 بحث پيرامون این برای. رابطه دانشگاه و صنعت استحث پيرامون ب

نظران  ی از صاحبتعداد  ميزگردی با شرکت اوت٢١ شنبه روز موضوع
رد در ای زیر برای این ميز گه شخصيت. شود عضو انجمن برگزار می

  :اند نظر گرفته شده
  دکتر حسين نيوی

  عضو پيشين هيئت علمی دانشکده مکانيک،
  مدیر ارشد مؤسسه خودروسازی فورد،

  .ساکن ميشيگان، امریکا
عنوان رابط  ؤسسه فورد بهدکتر نيوی از سوی م

با مؤسسات آموزش عالی امریکا همچون 
خوبی از  تی فعاليت دارد و در این نقش به آی ام

رابطه فعال ميان صنعت و دانشگاه در یکی از 
.ترین کشورهای صنعتی آگاه است پيشرفته  

  
  دکتر مهدی ضرغامی

   رئيس پيشين دانشگاه صنعتی آریامهر،
  .ساکن بوستون، امریکا

آقای دکتر ضرغامی در دوران ریاست بر 
های زیادی برای بهبود  دانشگاه صنعتی تلاش
عمل آوردند و لذا با این  رابطه با صنایع ایران به

.مسائل آشنایی نردیک دارند  
 

   خاکزاراالله دکتر هيبت
  سرپرست پيشين دانشکده برق و

  رئيس پيشين دانشگاه علم و صنعت؛
  گن آلمان،استاد در آکادمی فنی اسلين

  .ساکن اشتوتگارت، آلمان
های مدیریتی در  آقای دکتر خاکزار در مسئوليت

ایران و همچنين با داشتن تجربه در صنایع آلمان 
به خوبی به رابطه سالم ميان صنعت و دانشگاه 

.آگاهی دارند  
 

  نقی مشایخی دکتر علی
   سرپرست پيشين دانشکده مدیریت،

  .ساکن تهران
ه از فعاليت در دانشگاه، دکتر مشایخی گذشت

در صنعت نيز فعاليت دارند و در بساری از 
عنوان کارشناس مسائل  های صنعتی به زمينه

شنيدن . گيرند مدیریت مورد مشاوره قرار می
همين دليل بسيار جالب خواهد  نظرات ایشان به

.بود  
 

  مهندس رضا ویسه
  .سرپرست سازمان گسترش و نوسازی

موختگان رشته آ مهندس ویسه از دانش
متالورژی دانشگاه ما هستند و در سمت 

های وابسته به  مدیریت یکی از شرکت
خودرو و در سمت مدیریت سازمان  ایران

گسترش با مسائل صنایع ایران آشنایی لازم را 
  .دارند

  
  

  را کامبيز پایومهندس
   .مدیر عامل شرکت مشاور سازه

ر از اعضای هيئت علمی دانشکده ا پایومهندس
  .سازه دانشگاه ما بودند

 
  

  

  بندی علمی ايران ره ردهبارد
 بار دیگر مکان  اعلام شد ویا بندی علمی تازه  ردهبار دیگر نتيجه
این . ست وضوع بحث ميان پژوهشگران ایرانیبندی م ایران در این رده

 و ه انجام شدNatureبندی علمی این بار توسط مجله علمی  رده
ک کشور  که مکان پر افتخاری برای یهرسيد ٢٩ایران در آن به رتبه 

بندی را  پژوهشگران ایرانی که این رده. رود شمار می هتوسعه ب درحال
های  بندی پرسند که چرا نتایج رده اند، می مورد بررسی قرار داده

بندی که دو  در یک رده.  این چنين متناقض استتلف در مورد ایرانمخ
 کند، و را کسب ٩٠نها رتبه توانست ت سال پيش انجام شد ایران

 یک دانشگاه تازگی از سوی  دانشگاه برتر جهان که به۵٠٠ی ندب رده
برخی . های ایران نداشت چينی انجام گرفت، هيچ نامی از دانشگاه

 تناقض متفاوت بودن زمينه اندکه دليل این نظران بر این باور صاحب
ياری از کنند که بس  به این واقعيت اشاره میناآن. ست بررسی
شود که در خارج   انجام میوسط ایرانيانیشده ت های انجام پژوهش

 داخل و خارج  ما همه صاحبنظران.از ایران فعاليت پژوهشی دارند
عی ایران  روشن شدن جای واقبرایکشور را به شرکت در این بحث 

  .نيمخوا  میدر عرصه دانش جهانی فرا
 

  ياد سپهر به

 
ن دانشکده مهندسی صنایعگروهی از نخستين دانشجویا  

 

ای، هاشميان،  جمال گنجه: سته از سمت راستنش
  ميرزاخانی، نقشينه، امامی، حسين بر

 طاهری، فيروزآبادی،  سپهریاد زنده: ایستاده از سمت راست
  قطب، فرغانی، مصدق، صميمی، رضا زاده

  

  ی جنوبی کاليفورنيانيک شاخه پيک

  
 ماه اوت اعضا و ١ا در روز  در جنوب کاليفورنيSUTAشاخه انجمن 

.  دعوت کردIrvineنيک در شهر ایرواین  دوستان خود را به یک پيک
 جایی عنوان گو به آنجلس و سن دیه دليل نزدیکی به لس ایرواین به

. است  انتخاب شدهی جنوبی کاليورنيامناسب برای دیدارهای شاخه
ه شاغلان  شبکنيک در محيطی گرم و دوستانه برگزار شد و  این پيک
نيز در آن " بنياد کودک"و ) NIPOC(کانتی   امریکایی اورنج- ایرانی

ها برای   از این فرصتی جنوبی کاليفورنياشاخه. شرکت داشتند
  .برد های ایرانيان منطقه سود می برقراری ارتباط با دیگر انجمن

  

  ی شمالی کاليفورنيانيک شاخه پيک

  
 در SUTAشاخه انجمن  نفر از اعضا و دوستداران ٨٠بالغ بر 

 ژویيه در پارک ميچل در پالوآلتو گرد آمدند ٢۵شمال کاليفورنيا در روز 
 و تا شامگاهان از مصاحبت با یکدیگر و از باربکيو که با پشتکار

 آقایان دکتران علی رجایی فراهم آمد، لذت بردند و از دوستان همنام
بودند  آقای حسين کاکاوند نيز که در پارک جا ذخيره کرده

  .سپاسگزاری کردند

  ٢٠ شماره
  ١٣٨٣امرداد 
  ٢٠٠۴اوت 

  ٢صفحه 



 
 

 
 
 

  با دکتر هژبریوگو گفتدنباله 

 
کنندگان دومين گردهمایی  دکتر هژبری در ميان تنی چند از شرکت

  ٢٠٠٢سراسری انجمن در تورنتو در سال 
کنندگان از  رفت تعداد شرکت باید بگویم همانطور که انتظار می

یران خيلی دوستان ما در ا. ستن برای این گردهمایی بسيار بالاایرا
علت نگرانی از اخذ  ای به عده. ردند کنویسی نامزود برای گردهمایی 
من در سفری که در ماه مه به ایران داشتم . ویزا قدری مردد بودند

به این دوستان اطمينان دادم که ما تمام تلاشمان را برای ایجاد 
ها  ثير این صحبتأت. کار خواهيم برد ه اخد ویزا ببرایتسهيلات 

 از ایران را نویسی  نام موج جدیدی ازدرنگ یقدری بود که ما ب به
  .شاهد بودیم

 یکنندگان نام ن است که تعداد ثبتی این گردهمایی انکته جالب
. رد رسيده استاند به یک رکو  کردهنویسی  نامکه برای تمام برنامه

کننده برای کل گردهمایی  نام  ثبت۴۵٠ما تا اول ماه اوت بيش از 
  .ی انجمن استها  این یک رکورد در تاریخ گردهماییایم که داشته

 و امریکااروپا، از ها را  نویسی پس از ایران، بيشترین تعداد نام
 وجود زمان : یادآوری کنمجا باید  در ایندو نکته را .ایم  داشتهکانادا

سابقه سفارت آلمان با   همکاری بی و، تدارک گردهماییبرایکافی 
  .ت ویزای آلمانسمتقاضيان درخوا

گردهمایی پيشين در سن   از دوهایی که ما با توجه به درس
گو و تورنتو گرفته بودیم، این بار با فاصله زمانی خوبی دست  دیه
 دوستداران ما فرصت بيشتری که شد کار شدیم و این امر باعث هب

  . داشته باشندنویسی  نامبرای
 تسهيل  کردم همکاری سفارت آلمان درطور که اشاره همان

ن سفارت در ما از ابتدای کار با مسئولا. نظير بود  بیصدور ویزا واقعاً
 هم ناآن. این خواست خود را مطرح کردیمتهران تماس گرفتيم و 

ن آلمانی که خود هنگامی که مسئولا. دندطور کلی پاسخ مثبت دا هب
 در جهان نمونه هستند دیدند که ما با چه نظم و در نظم و پشتکار

م، به این خواست ما کني پشتکاری کار تدارک گردهمایی را دنبال می
جز چند مورد  ت بگویم که بهأجر توانم به می. ای نشان دادند توجه ویژه

 قرار  پذیرشهای ویزا مورد است درخوهمه  تقریباً،انگشت شمار
حتی مواردی دیده شد که فرد متقاضی برای یک هفته . گرفت

این از . فارت ویزای دو ماهه به او داده بودستقاضای ویزا کرده بود و 
  .رد زیاد وجود داشتامو
رابطه "ت مدیره انجمن موضوع ئ هي هژبری آقای دکتر.٢

ین گردهمایی عنوان موضوع مرکزی ا هرا ب" دانشگاه و صنعت
چه شما دليل این انتخاب چه بوده و . تخاب کرده استنا

  انتظاری از این بحث دارید؟
 مورد  تدارک گردهمایینامه گردهمایی از همان ابتدایموضوع بر

تعداد زیادی با ما تماس . توجه ویژه دوستداران انجمن قرار گرفت
گرفتند و از ما خواستند که یک بحث مرکزی در این دو روز مطرح 

ها را مورد بررسی  ما در هيئت مدیره انجمن این درخواست. کنيم
 بحث پيرامون  که آمده بودهاییاز جمله یکی از پيشنهاد. دادیمقرار 

 ای بازتاب گستردهود که در خبرنامه هم و دانشگاه برابطه صنعت 
 به این ها انجمن پس از بررسی این پيشنهادهيئت مدیره. دپيدا کر

 مهم ی موضوع"رابطه دانشگاه و صنعت" موضوع نتيجه رسيد که
ه کشور و هم برای انجمن هم برای دانشگاه ما، هم برای آیند

عنوان بحث مرکزی  ه و تصميم گرفتيم که این موضوع را بستما
  گستردهاین تصميم ما با استقبال. يمگردهمایی مطرح کن

 که رابطه نزدیکی ميان داران ما مواجه شد و نشان داددوست
ما . تصميمات هيئت مدیره و نظرات اعضا و دوستداران ما وجود دارد

 بحث و ادامه آن در آیندهميدواریم که انجمن ما بتواند با آغاز این ا
  . در پيشبرد علم و دانش در ایران ایفا کنددینقش کارآم

پس از برگزاری  های انجمن شاخه  هژبریآقای دکتر. ٣
اند و به  گردهمایی پيشين تاکنون رشد چشمگيری داشته

ها در  کنيد نقش شاخه فکر می. اند انجمن نيروی جدیدی داده
  انعکاس خواهد یافت؟چگونه این گردهمایی 

  
یکی . همایی روی دو موضوع تکيه کردیمما در تنظيم برنامه گرد

و دیگری شناساندن " ه و صنعترابطه دانشگا"بحث مرکزی 
ها برای  ن نقش و جایگاه مهم و حياتی شاخهها و نشان داد شاخه

 هم بازتاب آن  و در خبرنامهديطور که مطلع هست همان. آینده انجمن
گيری  رشد چشمگذشتههای انجمن در دو سال  ، شاخهبينيم را می
. اند يشبرد امور انجمن تبدیل شدهاند و به موتور واقعی در پ داشته

ن دليل لازم است که این واقعيت در گردهمایی سراسری يهم هب
 معرفی برایدر برنامه فرصت کافی . انجمن انعکاس پيدا کند

توانند  ها می در این بخش شاخه. بينی شده است ها پيش شاخه
هایشان را در ميان  عرفی کنند، چالشهایشان را م خود و فعاليت

  . بهبود کار مطرح کنندبرایشان را هایو پيشنهادبگذارند 
رميم اساسنامه انجمن در تما حتی در نظر داشتيم به مسئله 

ر ها د که شاخه دانيد با آن طور که می همان. این گردهمایی بپردازیم
نشان ها   ولی رشد شاخه،اند اساسنامه کنونی انجمن مطرح شده

د و نياز آور  نمی را برها داد که اساسنامه کنونی برخی از نيازهای آن
ها متوجه شدیم که  در بحث با شاخه.  اساسنامه داریمرميمت به

ها مطرح   را ابتدا در شاخهپيشنهادهای ترميم اساسنامهت بهتر اس
همين دليل از طرح این مسئله در  هب. کنيم و سپس آن را اعلام کنيم

  . دهمایی صرف نظر کردیماین گر
  
 انجمن به کهست  شده اهایی پيشنهاد هژبریآقای دکتر. ۴

های درخشان علمی در کشور را مورد نوعی استعداد
  این کار به چه صورتی عملی است؟. تشویق قرار دهد

آن هستيم که با ارائه  ابتکاراتی ست که در فکر  ، ما مدتیبله
در ایران را تشویق و حمایت کنيم و این را استعدادهای برجسته 

هيئت مدیره انجمن در  .دانيم یکی از وظایف مهم انجمن خود می
 تن از دانشجویان برجسته ٩آخرین جلسه خود تصویب کرد که به 

 ارائه  کارشناسی ارشد و دکترا را درنامه  بهترین پایانکهدانشگاه 
يون ریال به هر فرد و به  ميل١٠ به مبلغ SUTA  جایزه نقرهاند، کرده

 ميليون ٢٠ معادل SUTAآموخته دانشگاه جایزه طلای  بهترین دانش
هدف از این ابتکار تشویق طور که گفتم  همان.  داده شودریال

 . دانشجویان دانشگاه است در مياناستعدادهای درخشان
  
جایی که ما در جریان تدوین برنامه   تا آن هژبریآقای دکتر. ۵

رسيد که توجه و علاقه زیادی از  نظر می هبودیم بگردهمایی 
 خارج انجمن سوی بسياری افراد چه از داخل انجمن و چه از

شود و شاید این  گذاری روی برنامه انجمن دیده میثيرأبه ت
ن شکل نهایی برنامه را قدری به یکی از دلایلی بود که تدوی

  نظرتان در این مورد چيست؟. خير انداختأت
 درست است و این برای ما هم نکته ارزیابی شما کاملاً این ،بله

که این توجه کار ما را در تدوین برنامه  باید بگویم با آن. جالبی بود
افراد زیادی به انجمن و مشکل کرد ولی باعث افتخار ماست که 

این امر تنها یکی از . ارندهای ما چنين با علاقه توجه د گردهمایی
 این مدت کوتاه که از ه انجمن ما درست ک اعتباریهای  نشانه

رنامه من با ارزیابی شما که در خب.  پيدا کرده است،گذرد عمرش می
جاست که اعضا و دوستداران  بودید موافقم که نکته جالب این آورده

 اطلاعی از بیيفته انجمن و گردهمایی هستند که قدر ش انجمن آن
این هم یکی .  نياوردوجود ه بنویسی آنان  نامربرنامه هيچ مشکلی د

  .ها و نقاط قوت انجمن ماست از ویژگی
 تعداد زیاد ،مشکل اصلی در طولانی شدن تدوین برنامه

 وقت محدود گردهمایی تنظيم  بهمتقاضيان سخنرانی بود که با توجه
 از همه این  کهما از یک سو مایل بودیم. کرد برنامه را مشکل می

 بسيار مشتاق بودند  کهیرانویژه از ا ه بنظران عزیزان و صاحب
. اجه بودیم ولی از سوی دیگر با مشکل وقت مو،استفاده کنيم

ند که برای توضيح ردک ن سخنرانی یادآوری میابسياری از این داوطلب
  .طالبشان به وقت کافی نياز دارندم

ث مرکزی ح ب موضوعای هيئت مدیره در خوشبختانه تصميم پایه
د و توانستيم وقت گردهمایی را در نمای کار ما ش گردهمایی قطب
ست که باید در  این یک درسی.  مرکزی تنظيم کنيمثحرابطه با این ب

باید بگویم که با توجه . برده شود کاره های آینده ب تدارک گردهمایی
 موفق شدیم در نهایت یک برنامه خوبی تنظيم ،به همه مشکلات

 دبير ،السلامی هد شيخکتر زاد  از زحماتکهجا جا دارد  کنيم و در این
 سپاسگزاری زیادی در این راه مصرف کرد، توان که وقت و ،انجمن
  .کنم

  
 را در که وقتتان  مجدد از اینآقای دکتر هژبری با سپاس

  .اختيار ما گذاشتيد، پيروزی شما را آرزومندیم

  ٢٠ شماره
  ١٣٨٣امرداد 
  ٢٠٠۴اوت 

  ٣صفحه 



 
 

 
 
 

  چند خبر
 حکمی از سوی دکتر بيژن وثوقی،طی  

 آقای نادر معاون دانشجویی دانشگاه،
عنوان مدیر کل جدید امور  هدواری ب

جای مهندس حبيبی  ه بدانشجویی
آموخته  آقای دواری دانش. منصوب شدند

  .رشته عمران دانشگاه شریف هستند
ورزشکاران دختر دانشگاه توانستند در  

جویان المپياد فرهنگی ورزشی دانش
ان برگزار شد، مقام  کشور که در اصفهدختر

 .نددست آور سوم را به
يازدهمين دوره مسابقات  در 
 آه  جهانی دانشجويی رياضیالملل بين

 دانشگاه ۵٠نفره از  تيم چهار۵٠با شرآت 
 در یان از دوم تا هشتم مرداد ماه جارجه

 از دو تيم ینيه برگزار شد، يكآشور مقدو
 شريف با آسب ی دانشگاه صنعتیاعزام

چهار مدال طلا به مقام چهارم دانشجويان 
 .جهان دست يافت

 

 ی دانشجويینهمين المپياد علم 
، ی، شيمی رشته رياض١١ در آشور

، زبان و ادبيات یشناس فيزيك، زيست
، اقتصاد، ی، الهيات و معارف اسلامیفارس

 عمران، ی برق، مهندسیمهندس
 آامپيوتر در یك و مهندس مكانيیمهندس

در اين  . برگزار شدیدانشگاه شهيد بهشت
 رشته ،ی دانشجويیدوره از المپيادها

 بود آه به صورت یا  تنها رشتهیرياض
 بحرين، ی با حضور آشورهایالملل بين
ين، تاجيكستان، اردن، يمن و یاوآرا
ان برگزار شد آه بر طبق نتايج ستکازاخ
متشکل از  ايران یآمده تيم رياض دست به

 ی شريف و دانشگاه صنعتیدانشگاه صنعت
 رتبه ينی و تيم اوآرانخست  رتبهشاهرود

 .را از آن خود آردنددوم 
 

 ی امنای دانشگاه صنعتهيئتجلسه  
 حضور محمدرضا عارف، معاون اول  باشریف

به  .يس جمهور و سایر اعضا تشکيل شدئر
يس ئگزارش خبرگزاری مهر، معاون اول ر

جمهور با اشاره به جایگاه ممتاز دانشگاه 
صنعتی شریف در زمينه آموزش عالی با 

 تحقيق این های علمی و تمجيد از تلاش
دانشگاه عزم دولت در پشتيبانی از 

های علمی و پژوهشی را یادآور  فعاليت
 هيئتدر این جلسه همچنين اعضای  .شد

گاه صنعتی شریف گزارشی از امنای دانش
های  های علمی و موفقيت فعاليت

های علمی، برپایی  دانشجویان در رقابت
ها و مقاطع جدید تحصيلی، همکاری با  دوره

مجامع علمی دنيا، رشد ميزان برخی 
ها و همکاری تکنولوژیک با  پژوهش
ه ئهای مختلف صنعتی کشور ارا بخش
هيئت امنای دانشگاه در نشست  .کردند

صنعتی شریف همچنين در خصوص ایجاد 
امکانات های جدید آموزشی، افزایش  دوره

مين أافزاری دانشگاه و ت افزاری و نرم سخت
دی به تصویب درآمد از منابع جدید موار

  .رسيد
 

دوره نخست شدگان   نفر از پذیرفته۵٧ 
مه همکاری ميان دانشگاه ما و در برنا
 که در رشته شوله آخن آلمان هوخ فاخ

های سال  کنند، برنامه مکانيک تحصيل می
که   با آن.نخست خود را با موفقيت گذراندند
 ج از آزموندانشجویان برای این دوره خار

 با در نظر ند ولیوش سراسری انتخاب می
شود   تلاش میگرفتن شرایط دشوار معدلی

 دانشجویان با استعداد در این دوره که
 ۴۵ین دوره حدود شهریه کل ا. شرکت کنند

 .هزار یورو است

ت ئ اعضا هيیمجمع صنفهمايش  
 با  سراسر آشوریها  دانشگاهیعلم

 ی اعضای و معنویتبيين حقوق ماد"عنوان 
 از ی با حضور جمع"ها  دانشگاهیت علمئهي
 آشور در دانشگاه یها  دانشگاهانداتاس

 . برگزار شدیطبايعلامه طبا
 

 یت علمئ فلاح، عضو هيیدآتر عل 
وگو با   اميرآبير در گفتیدانشگاه صنعت

چندشغله بودن اساتيد   : گفت"ايسنا"
، باعث آمرنگ یدنبال مشكلات ماد به

ها در جامعه و دانشگاه  شدن نقش آن
 کنونیم نظا با اشاره به یو .شود یم

اگر : ورش در آشور، تصريح آردآموزش و پر
گير   موجود آه گريبانی مسائل اقتصادیبرا

اساتيد است، توجه و اقدام لازم صورت 
نگيرد بحران امروز آموزش و پرورش، تا چند 

ها را نيز در بر خواهد  سال آينده دانشگاه
آيد بر پذيرش نادرست أ با تیو .گرفت
جا، ناصحيح  ه نابیها انتصاب: ، افزودانداتاس

 ی برایا  باعث شده است انگيزهیا و رابطه
اهديم آه ش  نماند آما اينیمشارآت باق

 ی در پذيرش اساتيد هم رابطه جایحت
 یت علمئعضو هي. ضابطه را گرفته است

انتصاب دانشگاه اميرآبير در ادامه 
و به صورت  از بالا به پايين انداتاس
: ور شد و خاطر نشان آردرا يادآ یابصانت

 تدريس مدنظر یها  فرد و مهارتیها لياقت
 ی آه اگر نقش دخالتیگيرد در حال یقرار نم

 تبديل شود و بدنه یمديران به نقش نظارت
 از یدانشگاه به خدمت گرفته شود بسيار

 .توان پياده آرد ی قابل اجرا را میها طرح
 یت علمئدآتر اعظم راود راد، عضو هي 

: گروه ارتباطات دانشگاه تهران اظهار آرد
 ی اعضای آشور برایساختار آموزش

 لازم ی و مادی ارزش معنویت علمئهي
 .را قائل نيست

يس ئ ری برخورداریدآتر محمدعل 
ترين علت  یدانشگاه تربيت معلم تهران اصل
 در امور انداتعدم حضور و فعاليت اس

عدم ها را   دانشگاهی و مشارآتیاجراي
 دانشگاه و ی از سونا آنین مالميأت

 با  او.مشكلات گذران معيشت دانست
 با اندات اسی زندگیآه نيازها بيان اين

شود،  یمين نمأدانشگاه ت یحقوق پرداخت
شود  یمين نياز باعث مأعدم ت: اظهار داشت

 بنابراين ، برگزينندیتا اساتيد شغل دوم
   را صرف حضور در دانشگاهیوقت آم

م در رابطه ميان دم انسجا عیو .آنند یم
  را خطرناك توصيف آرد واندات و اس دانشگاه

 را انداتع برخورد مديريت دانشگاه با اسنو
 در آنانعنوان علت ديگر عدم مشارآت به 

ها نام   در دانشگاهیفكر  و همیامور اجراي
 .برد
دکتر محمد نهاوندیان، استاد دانشگاه و  

رت نماینده سابق ایران در سازمان تجا
پدیده ناگواری که در : " گفتجهانی
کاهش ایم  رو بوده های اخير با آن روبه سال
 ."م ایران در تجارت جهانی استسه
 و صنايع یصادرات بخش خودروساز 
 هفت ماه اول سال در،  آن در ترآيهیجنب
يش نسبت  درصد افزا۵/۴٧ با ی ميلادیجار

 پنج  بيش از بهگذشته،به دوره مشابه سال 
 . دلار رسيدميليارد

، مدير آل امور بورس د رحمتیدآتر فرها 
: خارج وزارت علوم اعلام آردو دانشجويان 

اعطای بورس به اعضای هيئت علمی با 
 سال متوقف رتبه علمی مربی از ابتدای

 لغو اين اقدام در راستای: افزودوی . شد
ها صورت گرفته   در دانشگاهاستخدام مربی
ن ادامه موضوعی با عنوااست و ديگر 

 در وزارت علوم یتحصيل و بورس مرب
 )ایسنا (.وجود نخواهد داشت

پذيرش در مرحله اول درصد  ۵٧دختران  
ها و   دانشگاه١٣٨٣سال  آزمون سراسری

 آشور را به خود سسات آموزش عالیؤم
  )ایسنا (.اختصاص دادند

  از خاطرات دکتر مجتهدی
)١٧(  

 
يل هيئت امناء تشک. از در اتاق آمدم بيرون

هنوز ننشسته بودم که مرحوم . شده بود
حضرت چه  دکتر اقبال از من پرسيد که اعلی

د پنج هزار گفتم که تصویب فرمودن. فرمودند
گفت . شان لال شدند ها همه این. تومان را

گفتم به . پول چه فرمودند] تهيه[که راجع به 
]. خنده[من فرمودند به شما مربوط نيست 

ی به شما مربوط فکر پول را نکنيد، یعن
به . همه شان لال شدند. [...] نيست دیگر

. دمرا آور] استادان[این نحو من این آقایان 
آنجلس، از آن  رفتم و از اتریش گرفتم تا لس

. از توکيو هم دو نفر آوردم. طرف هم به توکيو
. این آقایان را آوردم با حقوق پنج هزار تومان

هرانی ها شهرستانی بودند و ت بعد بين این
رفتند  هایی که تهرانی بودند، می آن. بودند

ها جایی  اما شهرستانی. منزل فاميلشان
هایی که کشيده  خود من آن عذاب. نداشتند

بودم راجع به روزهای اول ورودم در تهران، از 
 گفتم –لحاظ تهيه آپارتمان و اثاثيه و بساط 

 یعنی از –دستور دادم . ها پول لازم دارند این
دیب برومند خواهش کردم که به آقای ا
ها  شان یک مبلغی پول بدهند که این هرکدام

. شان را تهيه کنند بتوانند اثاثيه منزل
هفت درصد از . شان راحت باشد منزل
چهارده درصد رویش . کاستم شان می حقوق
اندازی برایشان  گذاشتم که یک پس می

انداز در این سنوات  بدبختانه این پس. بشود
چند شب پيش که . کلی از بين رفت اخير به

منزل آقای دکتر ضرغامی مهمان بودم ازش 
آمدید ] بيرون[پرسيدم، شما که از دانشگاه 

) چون رئيس دانشگاه آریامهر هم شدند(
تان  اندازهایی که هفت درصد از حقوق پس

کاسته بودیم، چهارده درصد هم رویش 
. نه"گذاشتند، به شما دادند؟ گفتند  می

  .ها را اميدوار کردم به این نحو این." ندادند
  )دنباله در شماره آینده( 

  کتاب خاطرات دکتر مجتهدی: منبع
  .به کوشش دکتر حبيب لاجوردی

  ١٣٨٠ تهران، –نشر کتاب نادر 

   
  
  
  
  
  

  تماس با ما
 پست الکترونيکی به مطالب خود را با

   نشانی 
de.hadzaad@GMX.anousheh  

   فکس به شماره يا با
ارسال  + ۴٩ - ۶١٧۴ -٩٣ ٢٣ ۴١

  .کنيد
 :نشانی سایت انجمن

www.SUTA.org  

  ٢٠ شماره
  ١٣٨٣امرداد 
  ٢٠٠۴اوت 

  ۴صفحه 

mailto:anousheh.hadzaad@gmx.de
http://suta.org/


 
 

 

 
 
 

 SUTA برنامه گردهمايی سراسری انجمن دانشگاه صنعتی شريف
  ٢٠٠۴ اوت ٢٣ تا ٢٠

   آلمان–هايدلبرگ 
  ت او٢٠جمعه 

  نویسی در تالار کنگره نام  ١٨:٠٠ تا ١٢:٠٠

  ١٧:٠٠ تا ١٣:٠٠
  :دو کارگاه آموزشی همزمان

خلاقيت و اختراع در  :بهرخ خوشنویس -١
  فناوری نوین

  Entrepreneurship: کامران الهيان -٢
   دوستان در تالار کنگره باگو و دیدار و گفت  ١٨:٠٠ تا ٠٠:١۶
   هایدلبرگیکاخ تاریخسوی  حرکت به  ١٩:٠٠ تا ١٨:٠٠
  ی هایدلبرگکاخ تاریخصرف شام در رستوران   ٢٣:٠٠ تا ٢٠:٠٠
  ها بازگشت به هتل  ٢۴:٠٠ تا ٢٣:٠٠

  
  

   اوت٢١شنبه 
  صرف صبحانه  ٨:٣٠ تا ٧:٣٠

  ها در هتل

  مراسم گشايش گردهمايی  ٩:٣٠ تا ٩:٠٠

  :پيام گشایش گردهمایی
  الاسلامی زاهد شيخ

  ، دکتر هژبریگزارش رئيس انجمن
 انمقدم توسط ميزبانخير 

  :گردهمایی
  انوشه هادزاد، سعيد فصيحی

مراسم بزرگداشت دکتر محمدرضا   ١٠:١۵ تا ٩:٣٠
  امين

  خانم واندا امين
  مهدی ضرغامی
  فریدون هژبری

  فيروزه عباسيان  يادی از دکتر ترپوگوسيان  ١٠:٣٠ تا ١٠:١۵
  فرانک قهرمانپور

  تنفس  ١١:٠٠ تا ١٠:٣٠

اه صنعتی شريف، وضعيت دانشگ  ١١:۴٠ تا ١١:٠٠
  انداز آينده کنونی و چشم

  شيوا فرهمند راد: گرداننده
  نقی مشایخی علی: سخنران

    پرسش و پاسخ  ١٢:٠٠ تا ۴٠:١١
  ناهار  ١٣:٣٠ تا ١٢:٠٠

  ميزگرد رابطه دانشگاه و صنعت  ١۵:٠٠ تا ١٣:٣٠

  منوهر ميثاقی: گرداننده
  :کنندگان شرکت

  حسين نيوی
  مهدی ضرغامی

  رضا ویسه
  منطقی
  نقی مشایخی علی

  کامبيز پایوار
  االله خاکزار هيبت

  تنفس  ١۵:٣٠ تا ٠٠:١۵

دنباله ميزگرد رابطه دانشگاه و   ١٧:٠٠ تا ٣٠:١۵
  هوشنگ شاهنواز: گرداننده  صنعت

  ٢۴:٠٠ تا ٢٠:٠٠

ضيافت شام و جشن و موسيقی، با 
  :هنرنمايی
   يغمايی-رايکا شهابی

  بابک و پدرام فلسفی

  ه کنگرتالاردر 

  ٢٠ شماره
  ١٣٨٣امرداد 
  ٢٠٠۴اوت 

  ۵صفحه 



 
 

 

 
 
 

  

   اوت٢٢يکشنبه 
  صرف صبحانه  ٨:٣٠ تا ٧:٠٠

  ها در هتل

 سازی، بخش نخست صنايع اتوموبيل  ٩:٣٠ تا ٩:٠٠
 سازی در پهنه جهان صنايع اتوموبيل

  پور علی ستاری: گرداننده
  حسين نيوی: سخنران

  ١٠:٠٠ تا ٩:٣٠
  سازی، بخش دوم صنايع اتوموبيل

 -سازی ايران صنايع اتوموبيل
  اندازها  ها، و چشم چگونگی، چالش

  فریبرز اردوبادی: گرداننده
  البدوی: سخنران

    پرسش و پاسخ  ١٠:١۵ تا ١٠:٠٠
  تنفس  ١٠:۴۵ تا ١٠:١۵
  اسد ابری: گرداننده  های سوختی آوری پيل فن  ١١:٠٠ تا ۴۵:١٠

  فریبرز اردوبادی: سخنران

  :گرداننده  افزار در ايران وضعيت صنعت نرم  ١١:٣٠ تا ١١:٠٠
  پرویز ناصری: سخنران

  :گرداننده  شبکه حسگرها  ١١:۴۵ تا ١١:٣٠
  فرزان فلاح: سخنران

  علی مقدسيان  ها ياد گذشته  ١٢:٠٠ تا ۴۵:١١
  فریبا آریا  گزارش مالی انجمن  ١٢:۴۵ تا ١٢:٠٠

  ناهار  ١٣:٣٠ تا ۴۵:١٢
  در تالار کنگره

  ١۴:٣٠ تا ١٣:٣٠

انجمن دانشگاه صنعتی : ميزگرد
های  الششريف، وضعيت کنونی و چ

 هيئت مديره به –پيش رو 
  گويد های اعضا پاسخ می پرسش

  فریدون هژبری: گرداننده
همه اعضای : کنندگان شرکت

  هيئت مدیره

های محلی انجمن  سازماندهی شاخه  ١۶:٠٠ تا ٣٠:١۴
   وظايف پيش رو–

  انوشه هادزاد
  منوهر ميثاقی
  فریبرز اردوبادی
  شهلا سلطانيه

   فلاحزانفر
   تا ديداری ديگر–بدرقه گردهمايی   ١۶:٣٠ تا ٠٠:١۶

  

  ٢٠ شماره
  ١٣٨٣امرداد 
  ٢٠٠۴اوت 

  ۶صفحه 


